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ESPAIS VERDS /

En menys de deu anys, l’entorn al voltant de l’antiga Fàbrica Ferrer 
i Mora haurà viscut una transformació radical. A començaments de 
l’any 2015, en aquesta zona cèntrica hi havia una plaça de sorra, 
unes plaques fotovoltaiques gegants sense utilitzar i una enorme 
fàbrica tèxtil que portava abandonada des de mitjan anys 60. 

L’any que ve, en aquest entorn hi haurà un edifici rehabilitat que 
ha estat finalista dels premis FAD 2020 de disseny, una biblioteca 
de 2.100m2, un edifici annex -El Molí Jove- amb sales polivalents 
i d’activitats pel jovent, us espai firal, un espai destinat al foment 
de la innovació i les tecnologies, una zona verda amb molts arbres 
i diversos punts de càrrega de vehicles elèctrics. A més, totes 
aquestes intervencions han permès recuperar i posar en valor  
part del patrimoni històric que amagava la fàbrica. 

PLAÇA DE L’U D’OCTUBRE,  
un espai verd central

Una transformació 
integral

Aquest agost van començar les obres de remodelació de la plaça de l’U 
d’Octubre de 2017 per transformar-la en un espai verd. Es preveu que 
les obres, finalitzin a principis del 2023.

Un dels principals objectius del projecte és l’increment de la cobertura 
vegetal de l’àrea. Aquesta renaturalització de la plaça solucionarà l’actual 
situació d’illa de calor i la deficiència d’ombra de la plaça, que vindrà 
reforçada amb una pèrgola central vegetada. Es durà a terme una 
plantació de clima mediterrani combinada amb arbres joves i arbres 
madurs; d’aquesta manera s’aconseguiran zones d’ombra al més aviat 
possible. La proposta pretén configurar la plaça com un espai de trobada 
i d’acollida d’activitats a l’aire lliure. 

Les empreses que executen les obres són COYNSA i Arboricultura Urbana 
i Paisatge SL, amb un pressupost de 880.115,06 euros (IVA inclòs). 

LA LÍNIA DEL CANVI

2015 2017 2018 2019 2022
Inici de les obres de 

consolidació i de recuperació 
dels elements històrics de 

l’antiga fàbrica Ferrer i Mora

Inici de les obres de 
construcció de la  

Biblioteca de El Molí 

 Retirada de les plaques 
fotovoltaiques de  
la plaça de El Molí

Per acord del Ple municipal, 
la plaça de El Molí passa a 
anomenar-se plaça de l’U 

d’Octubre de 2017

Posada en funcionament  
de la Biblioteca de El Molí,  
un equipament de 2.100 

metres quadrats

Inici de les obres de 
rehabilitació de la resta  

de l’edifici

Inici de les obres de 
renaturalització de la plaça 
de l’U d’Octubre de 2017
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UN PETIT ECOSISTEMA  

UN BOSC URBÀ
A LA PLAÇA  
DEL PONT DE  
LA CADENA

El segon gran projecte de renaturalització de la vila serà la remodelació 
de la plaça del Pont de la Cadena, coneguda popularment com la 
“plaça de les palmeres” i una de les més grans de tot el nucli urbà. Les 
obres començaran durant el primer semestre de l’any que ve i seran 
executades per l’Àrea Metropolitana de Barcelona, que hi invertirà més 
d’1,5 milions d’euros.  

El principal canvi que es veurà a la plaça serà en la vegetació, fins 
al punt que l’entorn es convertirà en un bosc urbà. Les palmeres 
conviuran amb altres espècies mediterrànies i amb arbres fruiters. 
L’objectiu és que tota aquesta vegetació ajudi a purificar l’aire i, al 
mateix temps, a regular la temperatura. Es preveu que en ple estiu, 

quan s’arribi als 40 graus, a l’interior de la plaça la temperatura 
estigui fins a 15 graus per sota.

A banda del canvi en la vegetació, també es preveu crear una rambla 
per facilitar la interrelació dels usuaris i usuàries de la plaça, renovar 
la zona de jocs infantils, destinar una pèrgola situada al centre per 
fer-hi concerts i altres activitats, i crear un intercanviador a la parada 
d’autobús.

Paral·lelament, l’Ajuntament també està començant a estudiar 
possibles millores en els carrers de l’entorn de la plaça, especialment 
d’aquells que la connecten amb l’avinguda de València i Barcelona, ja 
pacificada, i amb el passeig del Terraplè.

El projecte que s’impulsarà preveu crear tot un 
petit ecosistema al centre de Molins de Rei.  

El sistema vegetal que es proposa garanteix, 
per una banda, l’augment de la biodiversitat 
de comunitats vegetals, però també un refugi 
de fauna i nodriment mitjançant la plantació 
d’espècies i àrees naturalitzades que serveixin 
d’hàbitat de petits mamífers, pol·linitzadors, 
ocells i insectes. També s’afavorirà el segrest 
de CO2 reduint l’efecte d’illa de calor, ja que la 
vegetació farà de termoregulador que oferirà  
la funció de refugi climàtic. 

Pel que fa a l’aigua i el reg, es planteja 
una gestió hídrica sostenible mitjançant la 
reutilització i la infiltració de l’aigua gràcies a 
la millora de la permeabilitat dels paviments. 
D’aquesta manera, es minimitzaran els 
efectes de grans pluges torrencials sobre els 
sistemes de clavegueram del municipi, els 
quals es troben en el llindar de la seva màxima 
capacitat.



L’Ajuntament ha engegat els tràmits per modificar el Pla General Metropolità a l’àmbit 
de la Riera del Molí,  l’actual zona de la gravera. Això comportarà un gran canvi a la 
zona a llarg termini amb l’eliminació de l’actual activitat extractiva, la millora de la 
porta nord d’entrada al municipi, la finalització del passeig del Terraplè amb la connexió 
d’aquesta zona amb la vila, la creació de nous espais verds i la integració del sistema 
ecològic de la riera de Vallvidrera, així com la recuperació del Rec del Molí.

Am l’objectiu d’implicar la ciutadania en el projecte de remodelació, l’Ajuntament 
ha impulsat un període d’informació i difusió amb diverses accions de participació 
ciutadana. Fins a començaments de setembre s’han pogut consultar els documents 
relacionats amb el projecte i fer-hi propostes i suggeriments de millora.

Primer pas per l’eliminació  
de la gravera

Una assignatura
pendent

La zona de la Gravera s’ubica entre el barri de 
la Granja i el Polígon Industrial de la Riera del 
Molí. Com el seu nom indica, es tracta d’una 
gravera que data de la seva existència des 
dels anys 70, amb una autorització a precari. 
Principalment, l’activitat que s’ha desenvolupat 
en aquesta zona és l’extracció d’àrids, una 
activitat altament contaminant.

MEDI AMBIENT/ 



En total, les accions executades 
l’any 2021 han tingut un cost de 
190.658,84 € i la previsió és que 
aquesta xifra es multipliqui per 
5 en aquest 2022, de manera 
que arribarà als 884.182,87€. 
La meitat d’aquesta inversió 
es destinarà a la instal·lació de 
plaques solars fotovoltaiques en 
espais municipals, però també 
es posaran leds a l’enllumenat 
públic i els equipaments, es farà 
un pla director de clavegueram, 
es continuarà treballant en 
la prevenció dels incendis 
forestals, es millorarà l’arbrat 
i s’impulsaran polítiques de 
mobilitat sostenible, entre 
d’altres.
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Obtenim el distintiu Compromís  
per la Sostenibilitat Turística Biosphere

Primers resultats
del PLACC
Durant l’any 2021 es van impulsar una quinzena 
d’actuacions incloses en el Pla Local d’Adaptació al Canvi 
Climàtic (PLACC), un pla elaborat per fer front als efectes 
del canvi climàtic. La Comissió de Seguiment les ha 
detallat i n’ha destacat les més rellevants:

Renovació de l’enllumenat públic i de les lluminàries dels equipaments

Substitució d’aires condicionats dels edificis municipals per aparells menys contaminants

Substitució de calderes per reduir el consum de calefacció a les escoles

Auditories energètiques en edificis municipals

Instal·lació de tendals per generar ombra

Manteniment i ampliació de les pistes forestals per prevenir incendis

Inventari d’arbrat i plantació de 600 unitats  

Eliminació d’espècies invasores al Llobregat

La Fira de la Candelera i la mostra gastronòmica 
MolinsBdegust han obtingut el distintiu 
Compromís per la Sostenibilitat Turística 
Biosphere, un segell impulsat per la Diputació de 
Barcelona, la Cambra de Comerç de Barcelona 
i el Consorci de Turisme del Baix Llobregat que 
reconeix, a través de l’Instituto de Turismo 
Responsable (ITR), les empreses, serveis i 
destinacions que mostren un compromís per la 
sostenibilitat i compleixen els requisits del seu 
manual de bones pràctiques. Actualment hi ha un 
total de 68 empreses i entitats del Baix Llobregat 
que ja compten amb aquesta distinció. 

Aquest segell permet desenvolupar plans de 
sostenibilitat personalitzats a través d’activitats 
i accions vinculades als 17 objectius de 
desenvolupament sostenible integrats en l’Agenda 
2030. 

A més, aquest programa implanta una 
metodologia per garantir la qualitat i la 
sostenibilitat dels serveis turístics d’una 
destinació, tant públics com privats, i promou 
la gestió sostenible de les empreses i entitats 
turístiques del territori de manera conjunta amb 
els diferents actors turístics de la destinació. 



ENQUESTA / 

enquesta / digues la tevaQUÈ ET SEMBLA EL PROJECTE DE REMODELACIÓ DE LA PLAÇA DE L’U D’OCTUBRE?

HELENA ARTACHO  
Tècnica de màrqueting

Realment crec que està bé. Vist el que 
teníem abans i el que tindrem a partir 
d’ara, crec que aporta verd a una zona 
molt urbanitzada, cosa que era necessària. 
El projecte final fa bona pinta, però també 
espero que hi puguin afegir alguna cosa  
més de valor més enllà de la vegetació.

ANNA MARIA LOMBARDO   
Modista

La Biblioteca ha quedat molt bé, però la 
zona que l’envoltava, tota la plaça, estava 
molt desaprofitada i molt descuidada. En 
general, em sembla bé que es facin més 
zones verdes a la vila. I si és bo per a Molins 
de Rei, a mi ja em sembla bé que facin 
obres d’aquest tipus.

ÀNGEL BOIRA  
En situació d’atur

Em sembla molt bé. És una idea interessant 
i cobreix una necessitat que tenia Molins de 
Rei. Crec que és un projecte que pot donar 
molta vida. Desconeixia que a la plaça del 
Pont de la Cadena es farà una remodelació 
en la mateixa línia, però també em sembla 
correcte.   

JOSEP MARTÍNEZ 
Jubilat

M’agrada molt la naturalesa i com més a 
prop la tingui, doncs molt millor. Crec que 
es donarà la volta a aquest espai: primer, 
traient les plaques solars que no feien res 
i ara, convertint la plaça, que estava molt 
deixada, en una zona verda. Estic molt 
content amb aquestes obres de millora.   

EVELIS COMAS 
Responsable d’un comerç

Em sembla un projecte força atractiu. 
Només tinc el dubte de què passarà 
amb tants arbres, especialment quan es 
produeixin les tempestes i els aiguats, 
que cada cop són més freqüents i de més 
intensitat. Espero que l’aigua i la terra no 
ens afecti els que vivim o treballem a prop. 

MANEL FERNÀNDEZ 
Jubilat

Em sembla bé, perquè als estius cada cop 
fa més calor i necessitem ombres per estar 
més frescos. A més, aquesta era una zona 
que no s’aprofitava gens i si ara s’hi fan 
aquestes millores i es pot condicionar l’espai 
per fer-hi activitats a l’aire lliure, penso que 
estarà molt bé.    
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A Molins de Rei, dues fites marquen el calendari: la Festa Major de Sant Miquel i la Fira de la Candelera. Les imatges d’aquest butlletí 
mostren l’èxit de participació de la Festa Major d’enguany, la primera sense restriccions des de fa dos anys. Voldria dir-vos, també, que 
estem en plena preparació d’una edició de la Fira sense restriccions, per a la qual recuperarem totes les activitats, les paradetes i els 
carrers plens de gom a gom. Les aromes, les imatges i els sorolls de Fira ens acompanyaran de nou, i ho esperem amb moltes ganes.

Des del govern de la vila treballem en la consolidació i ampliació dels serveis municipals,  alhora que impulsem projectes transformadors 
per a la nostra vila i els nostres veïns i veïnes. Aquesta acció municipal té dos grans fulls de ruta que guien els diferents projectes: el Pla 
d’Adaptació al Canvi Climàtic (PLACC), aprovat el novembre del 2019, i els diferents objectius de desenvolupament sostenible (ODS) i 
l’agenda 2030, que hem difós al llarg de tot l’any en l’exposició “Molins de 10”. 

És en aquest marc on el govern plural, estable i experimentat que encapçalo fa possibles petites actuacions, i alhora importants, com el 
nou espai Sonia Rescalvo (al barri del Canal), i  compleix compromisos de gran importància social, com l’ampliació dels servei de Bus 
Urbà. La creació d’un nou espai de centralitat amb la recuperació de la totalitat de l’edifici El Molí -l’antiga fàbrica Ferrer i Mora- , la 
rehabilitació  del Palau de Requesens per ubicar-hi un centre  únic a Catalunya com el Museu del Renaixement o la renaturalització de 
les dues places més importants de la vila -la plaça de l’U d’Octubre i la del Parc Pont de la Cadena-, que també  ens permetran crear 
entorns més saludables i refugis climàtics, són projectes transformadors per a la nostra vila que són ja realitats.

I tot això ho fem accelerant els projectes compromesos en el PLACC i que alhora donen resposta a l’actual crisi energètica. Projectes per 
a la generació d’energia alternativa amb la instal·lació de plaques fotovoltaiques als equipaments i projectes per a la millora de l’eficiència 
energètica de l’enllumenat públic i dels equipaments i edificis municipals. 

Aquests objectius també s’han de combinar amb l’anàlisi de la situació actual d’incertesa econòmica i és per això que hem aprovat unes 
noves ordenances fiscals per a l’any 2023 que, tot i l’encariment del cost de la vida, el que fan és congelar els impostos municipals i la 
majoria de taxes i preus públics, alhora que apliquem un increment de les bonificacions tant en termes mediambientals com en termes 
socials. Creiem que és la millor contribució que podem fer a l’economia de les famílies i als diferents actors econòmics sense posar en 
risc les finances i els serveis municipals. 

En definitiva, un govern que treballa per a tothom, per una vila cohesionada i  fent que Molins de Rei avanci amb diàleg, amb voluntat 
d’inclusió i de generar oportunitats per al creixement econòmic i l’ocupació, sense deixar ningú enrere. 

Reptes

              Xavi Paz, alcalde  



PLENS MUNICIPALS /

PRINCIPALS ACORDS

Aquest és un extracte dels acords més 
importants aprovats a les darreres 
sessions del ple municipal. També 
publiquem totes les mocions que han 
resultat aprovades

Activitat política

•	Declaració institucional per expressar la condemna i el rebuig davant els assassinats de les víctimes de violència masclista    

•	Adhesió a la Declaració Mundial de Conscienciació sobre l’Autisme, 2 d’abril de 2022, de la Confederación de Autismo de España 

•	Declaració institucional de l’Ajuntament de Molins de Rei per expressar la condemna i rebuig davant els assassinats de les 
víctimes de violència masclista 

•	Aprovació de l’adhesió a la Declaració contra l’LGTBIfòbia que presenta l’entitat Rainbow, amb motiu del Dia Internacional contra 
l’LGTBIfòbia, 17 de maig de 2022

•	Aprovació inicial de l’establiment del servei públic municipal Museus Molins, el seu reglament i el projecte d’establiment

•	Aprovació de l’adhesió a la Declaració per a uns municipis i comunitats cuidadores 2022

•	Aprovació del Pla Local d’ Absentisme per al període del curs 2022-2023 al curs 2025-2026

•	Aprovació de la modificació de la plantilla de l’Ajuntament de Molins de Rei per poder dur a terme el procés d’estabilització previst 
en la Llei 20/2021, de 28 de desembre, de mesures urgents per a la reducció de la temporalitat en l’ocupació pública

•	Aprovació de l’adhesió al manifest de commemoració del Dia Internacional de l’Orgull LGTBI 2022, de l’entitat Rainbow 

•	 Votació i nomenament d’Anna Maria Ribas Merino com a jutgessa de pau substituta, del Jutjat de Pau de Molins de Rei

•	Modificació puntual del Pla General Metropolità per al barri de la Riera Bonet de Molins de Rei

•	Proposta de finalització del contracte de servei de neteja viària i recollida de residus de la vila de Molins de Rei, i de 
subministrament de maquinària destinada al servei

•	Proposta d’acord de continuïtat de la prestació del servei de neteja viària i recollida de residus de la vila de Molins de Rei, i de 
subministrament de maquinària destinada al servei

•	Classificació i adjudicació de les obres de reforma de la planta baixa i primera planta de l’Edifici del Molí

•	Moció de suport a les treballadores del servei d’atenció a domicili que desenvolupen la seva tasca en ens públics, en la lluita per 
aconseguir l’increment salarial del 8% fixat pel conveni del sector per l’any 2022

•	Donar compte al Ple de l’Informe Anual del Síndic de Greuges de Catalunya en referència a Molins de Rei de l’any 2021

•	Donar compte al Ple municipal de la Memòria del Projecte de Queixes, Suggeriments, Peticions i Agraïments 2021

•	Proposta de de designació de l’espai Clara Campoamor

•	Aprovació del calendari oficial de festes laborals per a l’any 2023

•	Renúncia de la regidora Sra. Ana Maria Aroca de Maya, al càrrec de regidora de l’Ajuntament de Molins de Rei

•	Moció d’Amnistia Internacional a favor de l’assignació del 25% del pressupost autonòmic de salut a l’atenció primària

•	Moció del grup municipal la CUP-AMUNT de condemna dels fets de Melilla i en defensa dels drets humans

•	Moció conjunta dels grups municipals Molins en Comú i Molins Camina Podem per la millora del servei municipal d’autobús, línia 
MB3, que presta servei als barris de muntanya

•	Moció de la Unió de Botiguers de Molins de Rei, diverses associacions de veïns i l’Associació per a la Promoció del Transport 
Públic per dur a terme un estudi de les necessitats d’aparcament a Molins de Rei i per a la creació de dos grans aparcaments 
subterranis a dues zones de la vila

•	Moció del grup municipal la CUP-AMUNT sobre les necessitats i finançament de les escoles bressol

•	Moció del grup municipal ERC en suport a la proposta d’atorgament de la Creu de Sant Jordi a la Joventut Catòlica-La Peni 

MOCIONS APROVADES

•	Adhesió al manifest del Dia Internacional de les persones grans

•	Presa de possessió del regidor Sr. Miguel Angel Pozo Soto

•	Aprovació de la minuta del conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Molins de Rei i l’Àrea Metropolitana de Barcelona pel 
manteniment i la gestió del Parc Mariona

•	 Fixació dels dos festius addicionals als vuit d’obertura autoritzada per tot Catalunya de l’any 2023 (5 de febrer i 10 de desembre)

•	Aprovació el Pla Local de Joventut de Molins de Rei 2022-2025

•	Aprovació de l’adhesió a l’estratègia de promoció de la salut i prevenció al Sistema Nacional de Salut (SNS)

•	Aprovació de la modificació de les ordenances fiscals del 2023

Abril  

Maig

Juny 

Juliol

Abril  

Maig  

Juliol  

Setembre

Octubre 



 / MOBILITAT I SEGURETAT

Fins al 31 de desembre es pot adquirir la targeta multiviatges del 

servei del bus urbà M10 amb un 30% de descompte. La mesura 

s’ha fet efectiva gràcies a l’aprovació del Reial Decret 11/2022, del 

Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana, el passat mes  

de juny. 

Els abonaments es poden adquirir a l’Estanc M. Rosa (avinguda de 

Barcelona, 33), a l’Estanc Margarit (passeig de Pi i Margall, 4-6), 

Foto Estanc (plaça de Catalunya, 2) i a l’Estanc Miret (carrer de Sant 

Isidre, 15).

La  Junta de Seguretat de Molins de Rei 
s’ha reunit i ha analitzat les dades de 
seguretat del municipi amb un balanç 
positiu del darrer any: disminueixen 
un 3,6% els delictes penals, un 33,3% 
els robatoris amb violència i un 16% 
els robatoris amb força. Les dades fan 
referència als períodes compresos entre l’1 
d’abril del 2020 i el 31 de març del 2021, 
i entre l’1 d’abril del 2021 i el 31 de març 
del 2022.

La mitjana a Catalunya és de 64 fets 
delictius per cada 1.000 habitants, mentre 

que a Molins de Rei són 44 fets delictius 
per cada 1.000 habitants, és a dir, un  
30% menys que la mitjana nacional. 

Un any més, la Junta de Seguretat ha 
conclòs que Molins de Rei és un municipi 
segur i ha destacat la bona coordinació 
i cooperació entre els diferents cossos 
policials. En el darrer any s’han  incorporat 
nous agents a  la Guàrdia Urbana i això 
ha permès augmentar les tasques de 
prevenció en coordinació amb els Mossos 
d’Esquadra. D’altra banda, s’han dut a 
terme xerrades de seguretat viària dirigides 

als ciutadans amb la finalitat d’aconsellar 
i informar sobre mesures preventives a 
emprar quotidianament.

A la Junta de Seguretat Local hi han 
assistit l’alcalde de Molins de Rei, Xavi 
Paz; el 1r tinent d’alcalde, Ramon 
Sánchez; el regidor de Guàrdia Urbana, 
Miquel Zaragoza; el conseller d’Interior, 
Joan Ignasi Elena; el subdelegat del 
Govern, Carlos Prieto, i representants dels 
diferents cossos i forces de seguretat i 
d’emergència.

ELS DELICTES I 
ELS ROBATORIS 

HAN DISMINUÏT 
EL DARRER ANY

els dies festius, les línies MB1 i MB2 també donen 
servei de 9.00 a 20.30 h, amb una freqüència de 60 
minuts

els dissabtes s’amplia l’horari de pas fins a les  
21.30 h, amb una freqüència de 60 minuts

a l’agost s’amplia l’horari els dies feiners i els dissabtes 
fins a les 20.30 h, amb una freqüència de 60 minuts

es modifica l’horari d’alguns trajectes del matí i 
se n’afegeix un de nou a la línia MB2 per tal de 
coordinar-lo amb l’horari d’entrada a les escoles

a la línia MB3, s’afegeix un servei més per sentit al 
migdia, de dilluns a divendres laborables

BUS URBÀ  
365 DIES L’ANY

El preu del títol M10 ES REDUEIX UN 30%

El servei d’autobús urbà de Molins de Rei, gestionat 
per l’AMB i integrat dins del Bus Metropolità, ha 
millorat la seva oferta de servei ampliant la cobertura 
horària de les línies urbanes MB1, MB2 i MB3. Les 
modificacions són les següents:

D’aquesta manera, el servei de bus municipal de Molins 
de Rei passarà a oferir servei tots els dies de l’any. Més 
informació sobre els horaris a www.molinsderei.cat/mobus
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de Sant Miquel 2022

FESTA MAJOR /



El CEM és l’organisme de participació i de consulta de tota la 
comunitat educativa en l’àmbit de l’ensenyament no universitari 
i té com a objectiu principal contribuir a la millora de la qualitat 
educativa de la vila. 
En total, el CEM està constituït per 46 membres: 22 membres 
escollits pels consells escolars dels centres; 14, elegits per les 
organitzacions o associacions de cada sector i 10 membres elegits 
de l’Ajuntament (6 regidors, representants del Plenari municipal, i 
4 representants d’organitzacions i centres docents d’ensenyament 
primari). La seva composició pretén garantir la participació de 
tots els actors que configuren l’àmbit educatiu de la vila, des 
de la representació de l’Ajuntament, fins a professorat, famílies, 
alumnes, personal d’administració i serveis dels diferents centres 
educatius de la vila, la direcció dels centres públics i la titularitat 
dels centres privats.

El Trencaclosques és un servei d’atenció a la infància adreçat a infants 
de 0 a 3 anys i a les seves famílies per tal de conciliar el temps personal 
i familiar a través de la cura dels infants, el joc i l’aprenentatge. I ara, 
amplia els seus horaris i serveis. La principal novetat és que el centre 
també estarà obert els dimarts i dijous a la tarda, de 16 a 19 h. A 
més, s’ha obert un nou espai familiar, adreçat a menors acompanyats de 
pares i mares, els dimecres a la tarda que ofereix un ambient preparat 
per afavorir l’aprenentatge, així com tallers, manualitats, contes, etc. 
I per últim, mensualment s’oferiran xerrades dirigides a les famílies a 
l’entorn de temes relacionats amb els infants: les etapes evolutives, el 
son, l’alimentació, els límits… Aquestes sessions seran gratuïtes i les 
impartiran experts.
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NORMALITAT EN UN CURS 
QUE COMENÇA ABANS

 / EDUCACIÓ

El calendari educatiu s’ha 
avançat una setmana respecte 
d’anys anteriors i la normalitat 
ha estat la nota dominant en 
l’inici del curs escolar 2022-
2023. Aquest any, Molins de 
Rei té 4.153 menors de 17 anys 
inscrits als diferents centres 
educatius, una xifra inferior als 
4.367 inscrits del curs passat 
a causa de la baixada de la 
natalitat. A infantil i primària 
hi ha 2.354 alumnes inscrits 
(1.734 en centres públics i 620 
en centres concertats i privats), 
mentre que a secundària hi ha 
1.571 alumnes inscrits en els 
4 centres del municipi, entre 
públics, concertats i privats: 
627, al Bernat el Ferrer; 590, 
al Lluís de Requesens; 236, 
al Col·legi Manyanet i 118, al 
Col·legi Virolai. Finalment, les 
tres escoles bressol municipals 
tenen un total de 228 infants 
inscrits.

Les escoles bressol compten 
amb dues novetats per a 
aquest curs. Per una banda, 
la gratuïtat. L’Ajuntament ha 
aconseguit augmentar la ràtio 
amb 24 places més i això 
ha permès que es redueixin 
notablement els infants sense 
plaça, de 56 a 13.  Per altra 
banda, s’ha augmentat el 
nombre d’educadores per 
garantir la qualitat del servei 
amb els augments de ràtio. Els 
centres compten amb dues 
educadores per aula, més la 
vetlladora per atendre els infants 
amb necessitats educatives 
especials i un alumne en 
pràctiques de reforç que està 
cursant la formació dual del 
Cicle d’Educació Infantil.

A més, i com cada any, 
l’Ajuntament ha aprofitat el 
període de vacances per fer 
algunes actuacions de millores 
als diferents centres educatius. 

CONSTITUÏT EL NOU  
CONSELL ESCOLAR MUNICIPAL

EL TRENCACLOSQUES 
amplia els seus  
horaris i serveis



La ministra de Transports, 
Mobilitat i Agenda Urbana, 
Raquel Sánchez, va fer una 
visita a Molins de Rei per 
conèixer en primera persona 
com avancen les obres de 
remodelació de l’estació 
de RENFE. La ministra va 
estar acompanyada dels 
responsables de l’empresa que 
fa les obres i de representants 
municipals i de la Generalitat. 

Les obres tenen un doble 
objectiu: el primer, fer l’estació 
accessible. Per aconseguir-ho, 
s’instal·laran nous ascensors 
d’accés a les andanes, 
s’adequaran i es renovaran 
les escales, i es farà una nova 
pavimentació i configuració 
de vorada per complir amb la 
normativa d’accessibilitat. 

El segon objectiu és aprofitar 
l’actuació per millorar altres 
aspectes de la instal·lació. Així, 
per exemple, es perllongaran 
200 metres les andanes per 
poder acollir trens amb més 
capacitat, es millorarà la 
il·luminació, s’instal·laran noves 
marquesines i es farà una nova 
zona d’atenció i informació al 
viatger.    

Les obres, llargament esperades 
i reivindicades, suposen una 
inversió de 6,2 milions d’euros 
que assumeix íntegrament 
RENFE i s’espera que estaran 
enllestides durant el segon 
semestre de l’any 2023.  

PROJECTES SUPRAMUNICIPALS /

Molts dels projectes que s’executen a Molins de Rei 
no serien possibles sense la col·laboració d’altres 
administracions supramunicipals. En aquestes pàgines 
recollim els més destacats que estan en marxa. 

PROJECTES
SUPRAMUNICIPALS

Sabies que...

L’estació de Molins de Rei 

compta amb serveis de les línies 

R1 i R4. Diàriament la utilitzen 

10.072 viatgers de mitjana en dia 

laborable.

La ministra de Transports 
visita les obres de l’estació



 / PROJECTES SUPRAMUNICIPALS
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EN MARXA LES OBRES  
de l’espai polivalent i  
de tecnologia de El Molí
Ja han començat les obres de rehabilitació de la planta baixa i 
la primera planta de la nau principal de El Molí, l’antiga fàbrica 
de filatures Ferrer i Mora. S’han adjudicat a l’empresa Urcotex, 
la mateixa que està portant a terme la rehabilitació del Palau de 
Requesens, per un import total de 2.223.174,84 € i tindran una 
durada de nou mesos. 
A la planta baixa es proposa la creació d’un espai diàfan d’uns 
550 m2 amb la possibilitat d’acollir diverses activitats firals, 
culturals i exposicions, mentre que a la primera planta es crearà 
un Centre Integral d’Innovació Tecnològica, amb la finalitat 
de contribuir a la transformació digital de les empreses, de la 
comunitat educativa i de la ciutadania. S’instal·larà una sala 
polivalent com a punt de trobada, un espai de formació i un 
laboratori de fabricació per testejar i experimentar amb les noves 
tecnologies. Amb aquests usos es vol aconseguir que El Molí 
esdevingui un punt de referència de la comarca. 
La filosofia del projecte, cofinançat per l’AMB, és adaptar els 
dos espais a les necessitats actuals però alhora mantenir viva 
l’essència de  l’edifici Ferrer i Mora. 

En paral·lel a aquest projecte s’estan fent les obres de rehabilitació del  

mòdul C, que es denominarà El Molí Jove i que acollirà diferents serveis 

destinats als i les joves de la vila. Amb aquestes dues actuacions, 

combinades amb la remodelació completa de la plaça de l’U d’Octubre, 

s’haurà recuperat totalment l’edifici i tot el seu entorn.   

Una transformació integral

Enllestides les reformes d’un  
nou tram de la CARRETERA
L’AMB ha finalitzat la reurbanització d’un nou tram de l’antiga N-340 a 
Molins de Rei i ha donat un pas més en l’estratègia de convertir aquesta 
carretera en una avinguda metropolitana. Amb aquesta intervenció s’ha 
aconseguit:

Millorar l’accessibilitat, seguretat i el confort per als vianants, 
compatibilitzant els usos de l’espai públic (circulació de busos,  
ús cívic, càrrega i descàrrega, etc…)

Millorar l’eficiència de les xarxes de serveis urbans obsoletes 
(electricitat, gas, aigua…)

Augmentar la superfície de verd urbà per millorar la qualitat 
ambiental de la zona

Impulsar la mobilitat sostenible i convertir una antiga carretera molt 
segregada en una via verda pacificada i amable per als ciutadans

Aproximar els edificis i els veïns que es trobaven separats per 
aquesta infraestructura

Les obres, que han durat 7 mesos, han suposat  
una inversió de 1.166.214,66 €, finançada per  
l’AMB i l’Ajuntament de Molins de Rei. 



EQUIPAMENTS /

La residència  
per a la gent gran,  
més a prop

Fins al passat 15 de setembre va estar obert 
el període per presentar la documentació 
per accedir a un hort urbà municipal. Es 
tracta de la segona convocatòria que fa 
l’Ajuntament, en aquest cas per accedir a  
37 noves parcel·les.

Els horts es distribuiran en 5 lots diferents 
per tal de garantir que tothom pugui tenir 
accés a aquest concurs: homes i dones, 
menors de 35 anys, més grans de 35, 
jubilats i jubilades, persones derivades de 
Serveis Socials, i associacions i entitats. En 
tot cas, un dels requisits és que cal ser major 
d’edat i estar empadronat a Molins de Rei 
des de fa, com a mínim, 2 anys.

Els beneficiaris i beneficiàries podran gaudir 
d’aquest espai de caràcter personal i destinat 
a l’autoconsum per un període de 2 anys, 
que es podrà prorrogar fins a un màxim de 2 
anys més. Durant aquest temps, els usuaris 
hauran de pagar 75 € anuals pel consum de 
l’aigua i el manteniment dels serveis comuns 
dels horts urbans. 

37 HORTS URBANS  
ESPEREN QUI ELS CONREÏ

L’Ajuntament de Molins de Rei i la Generalitat de Catalunya han signat 
una addenda al protocol de col·laboració signat l’any 2018. Amb 
aquesta signatura es fa un pas més per fer realitat la construcció 
d’aquesta nova residència, que permetrà el trasllat i l’ampliació de 
les actuals 30 places residencials i les 10 places de centre de dia de 
l’actual Llar Municipal d’Avis Dr. Josep Mestre.

El document signat esmenta que, si la disponibilitat pressupostària i 
el marc normatiu vigent ho permeten, la previsió del nombre de noves 
places concertades se situarà en 50 places del servei de residència 
assistida per a gent gran de caràcter temporal o permanent i de 10 

places del servei de centre de dia de gent gran. També s’indica, a títol 
orientatiu, la regulació actual de les tarifes dels esmentats serveis. 

Amb aquest document es pot avançar en l’acord d’ampliació del servei i 
en la redacció dels estudis econòmics i de gestió necessaris per garantir 
la viabilitat de la nova residència per a la gent gran.  També s’esmenta 
en l’acord la possible futura signatura d’un conveni interadministratiu 
una vegada estigui construït el nou edifici i acreditat per part del 
Departament de Drets Socials.
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PROU VIOLÈNCIA DE GÈNERE                        900 900 120                        
ATENCIÓ A LES VÍCTIMES               

TELÈFON GRATUÏT

Entre el 20 d’octubre i el 9 de novembre, totes les persones 
empadronades a Molins de Rei podran votar una proposta 
d’inversió del barri que prefereixin, amb independència que 
hi visquin o no. Es podrà votar de manera telemàtica al web 
http:// www.molinsderei.site/pressupostosparticipatius/ o 
presencialment a l’OAC o en qualsevol dels 12 punts mòbils  
que s’establiran en els barris. 

Les persones que votin podran triar entre 72 propostes que han 
estat presentades pels mateixos veïns i veïnes de Molins de Rei. 
De fet, es van presentar més de 300 idees d’inversió, però s’han 
fusionat les que eren idèntiques o molt similars i s’han suprimit 
les que no eren tècnicament viables o que no complien amb els 
criteris del procés. L’import global de les inversions superarà el 
milió d’euros.

Un cop tancada la votació, se celebrarà una presentació 
pública de resultats on es donaran a conèixer els projectes 
guanyadors de cada barri. L’Ajuntament anima tota la ciutadania 
a participar de la votació de les diferents propostes i a tancar 
amb èxit aquesta nova experiència del procés dels pressupostos 
participatius.

Som Barris 2020-2023: 
vota i decideix les 
inversions al teu barri

Després d’estudiar totes les sol·licituds presentades a la convocatòria 
de subvencions per a entitats i associacions sense ànim de lucre de 
Molins de Rei per al 2022, l’Ajuntament ha atorgat  297.213,53 € al 
conjunt de les entitats, gairebé 5.000 € més respecte a l’any anterior, 
quan es van atorgar 292.512,30 €. Cal destacar que, per segon any 
consecutiu, el consistori augmenta les ajudes econòmiques per a 
les entitats i associacions locals amb l’objectiu de promoure el teixit 
associatiu perquè continuïn duent a terme les seves activitats.

Les entitats beneficiàries d’aquestes subvencions són les 9 
associacions de veïns i veïnes (17.913,00 €), les 26 entitats culturals 
(121.585,54 €), les 23 entitats esportives (79.348,24 €), les 12 
associacions de pares i mares de l’àmbit educatiu (12.600,00 
€), les 4 entitats amb  finalitat social (34.070,40 €), les 3 entitats 
relacionades amb la gent gran (7.756,35 €),  les 9 entitats infantils i 
juvenils (15.750 €), l’entitat en l’àmbit de la dona (2.835,00 €) i les 3 
associacions de l’àmbit de la salut (5.355,00 €).   

PER SEGON ANY 
CONSECUTIU AUGMENTEN 
LES SUBVENCIONS A LES 
ENTITATS

Molins de Rei se suma, un any més, al projecte Ciutats 
Defensores dels Drets Humans, que enguany arriba a 
la XII edició.  La gira de tardor a Molins de Rei ha anat 
dirigida als alumnes de secundària dels dos instituts 
de Molins de Rei, que han rebut dues activistes: Julia 
Soanirina i Lorraine Leete. 

Julia Soanirina és del Líban i treballa per la defensa 
dels drets de les dones, de les persones migrades 
i refugiades, i dels drets laborals. A més, és una 
de les fundadores de la Migrant Domestic Workers 
Alliance, una associació que treballa pels drets de les 
treballadores domèstiques migrants al Líban.  Lorraine 
Leete és de Grècia i treballa per la defensa dels drets 
de les persones migrades i refugiades. A banda de ser 
activista, també és advocada i coordinadora del Legal 
Centre Lesvos de Grècia.

ACTIVISTES PELS  
DRETS HUMANS  
fan parada a la vila

/ PARTICIPACIÓ CIUTADANA



PROMOCIÓ ECONÒMICA /

El Servei de Teixit Productiu de la 
Diputació de Barcelona ha dut a 
terme una anàlisi de la situació de 
les empreses que van iniciar el seu 
negoci el 2018 amb l’ajuda dels 
centres de suport locals.  Segons 
l’estudi, l’Ajuntament de Molins de Rei 
té, per vuitè any consecutiu, la taxa 
més alta de supervivència: un 76,3% 
d’empreses assessorades mantenen 
la seva activitat després de tres 
anys. La mitjana del Baix Llobregat 
és del  62,5% i la de la província de 
Barcelona, d’un 59,1%. Aquest és el 

vuitè estudi que es fa al conjunt de la 
demarcació, amb la participació d’un 
total de 39 centres locals de serveis a 
les empreses, que ajuden a crear-les.  

De les empreses creades el 2018, el 
70,4% diu que l’empresa té bones 
perspectives amb vista al futur, 
mentre que un 11,1% les considera 
dolentes i el 18,5% les considera 
regulars. Pel que fa a les empreses 
tancades, el 75% va clausurar la seva 
activitat per motius econòmics.

Molins de Rei és un dels 13 municipis que 
han participat en el programa de televisió 
“Benvingust al Baix Llobregat”, que té per 
objectiu promocionar el turisme gastronòmic de 
la comarca. El programa, que es pot veure a la 
carta des del web de Baix Llobregat Turisme, 
arrenca a les renovades dependències del 
Museu Municipal i a les restes del Castellciuró 
per explicar l’evolució històrica del municipi. 
Després, i amb la col·laboració d’un restaurant, 
es fa una recepta que inclou pèsols, tripeta de 
bacallà i botifarra negra. 

Molins de Rei té la taxa més alta de 
SUPERVIVÈNCIA DE LES EMPRESES

al Baix Llobregat”

La NIT DEL COMERÇ i la 
NIT DE TAPES han tornat
Després de dos anys sense poder-se celebrar per la pandèmia, 
han tornat la Nit de Comerç i la Nit de Tapes. I la gent de Molins 
de Rei ho va agrair sortint novament als carrers per comprar 
i consumir als més de 130 establiments que van participar 
en aquesta esperada sisena edició. Un cop més també, les 
actuacions musicals i teatrals al carrer van complementar l’oferta 
comercial. 

Com a novetat d’enguany, cal destacar que l’Organització va 
decidir reemplaçar el nom de Shopping Night utilitzat a les 
edicions anteriors per la versió en català de Nit del Comerç.  



Un any més, i en el marc de l’Esportíssim, va tenir lloc l’acte 
de reconeixement a les entitats esportives de Molins de Rei i 
als seus esportistes, responsables i col·laboradors. L’objectiu 
d’aquest acte és posar en valor l’esport i tota la gent que de 
forma desinteressada contribueix a promoure’l.   
Des de l’Ajuntament es va voler reconèixer les persones que 
durant molts anys han estat responsables d’entitats i enguany 
han donat el relleu, com Miquel Noguero, president de la 
Penya Blaugrana Josep Raich, i Julián Cobo, president del Club 
Petanca Bonavista. També es va voler fer una menció especial 
al primer equip masculí del Molins de Rei CF, que aquest estiu  
va aconseguir un històric ascens a Primera Catalana, així com 
als jugadors que s’acomiadaven del club després d’una llarga 
trajectòria.
En total es va reconèixer la tasca de 17 entitats i d’un centenar 
d’esportistes, entrenadors i col·laboradors.

Reconeixement  

A L’ESPORT LOCAL

Durant aquest estiu, i aprofitant el 
període de vacances i d’aturada de 
les competicions, l’Ajuntament de 
Molins de Rei ha impulsat obres 
de millores en els equipaments 
esportius de la vila per valor de 
186.494,28 €, una partida prevista 

en l’ampliació de pressupost 
aprovada en el Ple del mes de juny.
S’han fet millores a la pista exterior 
de l’Escola Estel, a l’Espai d’Entitats 
Collserola, al Poliesportiu la Sínia i 
al Camp de Futbol Josep Raich.
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/ BREUS

POESIA A LES CASES 
Set sessions de poesia i un 
homenatge a Francesc Garriga 
Barata. Aquesta ha estat la 
proposta de la setena edició del 
cicle Setmana de Poesia a les 
Cases, que ja està plenament 
consolidat en el calendari 
cultural de Molins de Rei.

Aquest cicle, que va néixer 
de l’editorial Grogues Cauen 
les Fulles, de Toni Moreno, va 
arrencar com una iniciativa 
particular, però des de fa tres 
anys s’organitza conjuntament 
amb l’Ajuntament. En els seus 
orígens, les lectures es feien 
en domicilis particulars del 

municipi, però amb l’arribada 
de la pandèmia es va decidir 
traslladar els actes a un espai 
més ampli i obert, com el pati 
de Ca n’Ametller (2020) i, 
posteriorment, a la planta baixa 
de l’edifici El Molí (2021). Per 
a aquesta edició s’ha decidit 
tornar al pati de Ca n’Ametller.

Per segon any, l’Ajuntament de Molins de Rei s’ha sumat a la celebració de la 
festa del llibre en català gràcies al suport de l’Associació d’Editors en Llengua 
Catalana i a la participació de la Biblioteca el Molí, la Llibreria Amèlia, la 
Llibreria Barba i la Llibreria Arola. 

Així, del 9 al 20 de setembre, les llibreries de Molins de Rei han vestit els 
seus aparadors per a l’ocasió i han organitzat diferents presentacions de 
llibres amb presència dels autors que han signat les seves obres.

La Setmana del Llibre en 
Català, també a Molins de Rei

186.000 euros  
per millorar els 
equipaments esportius



Tribuna política

OPINIÓ /

Miguel Zaragoza 
Portaveu PSC 

PERSPECTIVA AMBIENTAL 

Moltes de les pàgines i dels 
continguts d’aquest Balcó de la 
Vila tenen un vincle en comú: 
la perspectiva ambiental. Les 
obres de renaturalització de la 
plaça de l’U d’Octubre i del Pont 
de la Cadena, l’eliminació de 
la gravera, el reciclatge, la riera 
de Vallvidrera, l’ampliació de la 
cobertura del servei del bus urbà, 
les millores a l’estació...  Són 
inversions i projectes que tenen un 
enfocament 100% centrat en la 
sostenibilitat. No és cap casualitat. 

Aquest estiu hem pogut tastar 
què ens espera amb el canvi 
climàtic: onades de calor, sequera 
extrema, incendis forestals, 
pluges torrencials i dependència 
energètica. És com el tràiler d’una 
pel·lícula que viurem nosaltres, 
els nostres fills i filles, i les 
generacions futures.  

Afortunadament, ja no queden 
negacionistes del canvi climàtic 
i des de fa uns anys, no gaires, 
sembla que tothom s’ha alineat 
en la mateixa direcció i vol 
contribuir a frenar el que tenim per 
endavant. 

De fet, el canvi climàtic ens afecta 
a tots i totes sense distinció. Per 
això és important que cadascú 
adopti les mesures que tingui al 
seu abast per contribuir a millorar 
el nostre futur. Però també és cert 
que els responsables municipals 
tenim una responsabilitat afegida: 
administrar els recursos públics 
tenint en compte i prioritzant 
sempre aquesta mirada sostenible. 

Només per posar alguns exemples: 
en el futur més immediat 
necessitarem menys vehicles 
privats i menys contaminants, però 
també ens caldrà un transport 
públic millor. Necessitarem 
consumir menys energia i fer-ho 
de fonts d’energia renovables i 
més properes (tan properes com 
les nostres teulades). I també 
necessitarem una xarxa de 
clavegueram renovada i eficient 
que permeti engolir i aprofitar 
l’aigua de les tempestes, que seran 
cada cop més habituals.    

Els propers anys seran claus per 
als alcaldes i alcaldesses. Les 
persones que siguem escollides 
per gestionar els recursos 
municipals en el proper mandat 
haurem de tenir ben clar que totes 
i cadascuna de les decisions que 
prenguem hauran de tenir aquesta 
perspectiva ambiental. 

EL CABLEJAT, PER RESOLDRE

El nostre grup municipal va 
plantejar una pregunta en el Ple 
del mes de maig del 2021 per 
saber si l’equip de govern tenia 
previst engegar alguna iniciativa 
relacionada amb la supressió del 
cablejat elèctric i de telefonia, 
pel perill que pot suposar per a 
les persones, pel perjudici que 
pot ocasionar en edificis històrics 
i, finalment, per la deixadesa 
estètica que provoca. La resposta 
que ens van donar en el Ple 
següent especificava com es 
podia solucionar tècnicament 
aquesta problemàtica i reconeixia 
que, per normativa, tots aquests 
cables haurien de quedar recollits 
o bé en un armari encastat 
col·locat a la façana de l’edifici 
o bé amb altres solucions 
col·locades posteriorment a la 
seva construcció. Finalment, 
afegia que això provoca molèsties 
i greuges als propietaris dels 
edificis, i que, en el cas de la 
telefonia, eren les empreses les 
que s’havien d’encarregar de fer 
aquesta feina.

Per tal d’accelerar el control 
sobre aquestes instal·lacions, 
vam presentar una moció al Ple 
de setembre del 2021 amb cinc 
propostes: elaborar un pla que 
recollís les actuacions a impulsar, 
establir un calendari per a 
aquestes actuacions, incorporar 
a les ordenances incentius per 
avançar en aquesta millora, obrir 
expedients sancionadors a qui 
incomplís el que es recollís en el 
pla i traslladar aquests acords a 
les empreses afectades per tal 
que actuessin en conseqüència.

En el moment de redactar aquest 
text, estem a punt de celebrar un 
any d’aquesta moció aprovada per 
unanimitat i no ens consta que 
s’hagi avançat en cap d’aquests 
punts, malgrat que en repetides 
ocasions i per diferents canals 
hem preguntat què s’estava fent 
en aquesta direcció. S’ha de ser 
consegüent amb el que s’aprova. 
No tot han de ser grans obres. 
Millorar el que afecta la ciutadania 
directament també hauria de ser 
una prioritat.

UN GOVERN COMPROMÈS

Amb l’arribada de la tardor, 
arriba també la nostra Festa 
Major de Sant Miquel, aquest 
any sense restriccions i amb 
plena normalitat, encara que 
amb les precaucions que tots 
hem de tenir per les situacions 
que hem viscut. Enguany, una 
de les novetats ha estat que 
el servei del bus municipal ha 
funcionat gratuïtament les nits 
de festa i que ha fet parades a 
demanda a persones vulnerables 
per aconseguir unes festes més 
segures.

Aquest servei extraordinari va en 
la línia de potenciar el transport 
públic que està treballant el 
Govern municipal i que es va 
materialitzar fa unes setmanes 
amb l’ampliació dels horaris els 
caps de setmana i l’agost per a 
les línies MB1 i MB2, i l’ampliació 
de freqüència de la MB3 en què 
estem treballant per ampliar el 
servei.

I és que els compromisos del 
Govern es van complint: ja 
hem acabat el segon tram de 
la remodelació de l’avinguda 
de Barcelona i podem veure 
l’execució de les obres de 
diferents equipaments, com 
el Palau de Requesens, o de 
l’edifici del Molí, com també les 
obres de la nova plaça de l’U 
d’Octubre, que es convertirà en 
un nou pulmó verd de la vila, o 
les obres de regeneració de la 
riera de Vallvidrera. Al barri de 
les Guardioles ja podem veure el 
nou vial que connectarà el barri 
de l’Àngel amb la Riera Bonet i 
descongestionarà el transit a la 
part alta de Molins. Un barri que ja 
va entregant els seus primers pisos 
de protecció oficial i que aviat farà 
l’adjudicació dels primers pisos de 
lloguer social de la vila en molts 
anys.

Compromesos en la modernització 
de l’Administració municipal, de 
les nostres polítiques socials, de 
l’atenció als joves, la gent gran i 
els col·lectius mes vulnerables, els 
i les socialistes de Molins de Rei 
treballem per a tots els molinencs 
i les molinenques sense excloure’n 
ningú, perquè tots i totes tinguem 
cada dia una vila millor per viure.

Ramon Sánchez 
Portaveu JUNTS X MOLINS 

Marta Espona Burgués 
Portaveu ERC 
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/ OPINIÓ

A l’hora de tancar aquesta 
edició, el grup municipal de 
Ciudadanos no ha enviat cap 
text per publicar en l’espai que 
té a la seva disposició.

Carles Corro 
Portaveu CUP 

Miguel Ángel Pozo 
Portaveu Molins Camina PODEM 

Gerard Corredera 
Portaveu MOLINS EN COMÚ 

Laia Cassauba 
Portaveu CIUTADANS 

JA ESTEM PATINT LA CRISI 
CLIMÀTICA, EL PLA LOCAL 
D’ADAPTACIÓ AL CANVI 
CLIMÀTIC DE LA VILA

El canvi climàtic és real i no és 
un tema menor. L’estiu ha estat 
el més calorós de la història 
coneguda i registrada, i la sequera 
persistent està posant en risc els 
nostres boscos i, en especial, la 
nostra Collserola. 

Des de Molins en Comú ho 
tenim clar i ha estat en totes les 
nostres propostes polítiques fer 
accions per lluitar-hi. El 2019 vam 
aprovar el Pla Local d’Adaptació 
al Canvi Climàtic (PLACC), en 
el qual es preveien 31 accions, 
però tristament estan poc 
implementades. Encara que la 
política comunicativa del Govern 
municipal passi per informar 
sobre accions de reposició i 
manteniment, o lluny de la visió 
del Pla, com a grans actuacions 
contra el canvi climàtic... res més 
lluny de la realitat.

El cert és que les accions 
complexes i estructurals no s’han 
afrontat per manca de lideratge 
i dedicació per prioritzar-ne la 
seva consecució. Així doncs, no 
és d’estranyar que manquin per 
desenvolupar tres plans molt 
importants: 

El Pla de Clavegueram (que 
el PLACC instava a fer-ho el 
2020), vital per resoldre les grans 
mancances hidràuliques de la 
vila.

El Pla de Mobilitat Urbana de la 
Vila (PMU), caducat des de 2020, 
i imprescindible per avançar en 
la reducció d’emissions de CO2 i 
altres contaminants, amb un nou 
Pla Director de la Bicicleta i dels 
Vehicles de Mobilitat Personal.

El Pla de Clima i Energia, 
imprescindible per assolir una 
autèntica transició energètica i un 
canvi de model sense carboni, tal 
com han fet molt altres municipis.

Almenys s’ha avançat en el Pla 
d’Arbrat i de Verd Urbà. 

Davant d’aquesta realitat, exigim 
al Govern municipal que realment 
faci els deures i encoratgem 
totes les forces polítiques a 
treballar plegats per fer front a 
l’emergència climàtica.

UNA NOVA RESIDÈNCIA D’AVIS 
A MOLINS? SÍ! DE TITULARITAT 
I GESTIÓ CENT PER CENT 
PÚBLICA? TAMBÉ!

De sobte, en ple agost, el Govern 
de Xavi Paz ens va convocar en 
diverses ocasions per abordar 
novament el debat sobre el 
finançament de la construcció 
d’una nova residència d’avis a la 
nostra vila. 

Segons ells, ens trobem en un 
punt en el qual l’única resposta 
possible és externalitzar la gestió 
de l’equipament com a moneda 
de canvi perquè el sector privat 
assumeixi el cost de construir-lo. 
Una externalització que suposarà 
que l’Ajuntament no controli el 
servei a dècades vista. 

Des de la CUP ens vam mostrar 
rotundament disconformes amb 
aquesta sortida. Especialment, 
quan es tracta d’un equipament 
que, d’acord amb la legalitat 
vigent, hauria de ser finançat per 
la Generalitat de Catalunya, que 
fins al dia d’avui se n’ha desentès 
tant aquí com a altres municipis 
del país. 

El Govern de Xavi Paz ha escollit 
aquesta opció perquè és la via 
més ràpida i fàcil si tenim en 
compte que, en uns mesos, 
ens plantarem en unes noves 
eleccions municipals i així es 
podran posar la medalleta… Però, 
a quin preu?

Sabem el que suposa que 
empreses privades posin les 
urpes sobre un servei públic: 
condicions laborals precàries per 
a les persones treballadores, baixa 
qualitat del servei i opacitat, i 
escàs control sobre la seva gestió. 
En aquest sentit, el panorama 
català actual de les residències 
és desolador: a dia d’avui, menys 
d’un 20% de les residències a 
Catalunya són de titularitat pública 
i la gran majoria són gestionades 
per empreses privades. 

Per tot això, des de la CUP diem, 
alt i clar, no a l’externalització i la 
privatització de serveis públics,  
i menys quan es tracta de serveis 
tan sensibles com aquest, que 
ha de proporcionar unes cures 
dignes a un sector de la població 
molt vulnerable. Si han sigut 
incapaços d’avançar en el model 
100% públic, no cal córrer ara 
perquè venen eleccions. Que 
deixin pas, que hi ha qui no vol 
comprometre el projecte durant 
els propers 30 anys.

EN TEMPS DIFÍCILS, GENT 
EXTRAORDINÀRIA

El passat 29 de setembre ens va 
deixar el nostre company, amic i 
referent Joaquín Tolón, veí de la 
Incresa, on va arribar amb la seva 
família de l’Aragó, que, com tants 
d’altres, va fer de Molins de Rei 
casa seva, i dels seus veïns, els 
seus companys i amics.

En Joaquín va ser un lluitador, un 
dipositari dels valors republicans 
que tant van patir en el nostre 
país durant el franquisme, i 
una persona fonamental en el 
naixement i la consolidació de 
Podem Molins. Ell  va ser fins al 
final un exemple d’una generació 
compromesa amb la seva gent i 
la seva ciutat. Com ho han sigut i 
ho són molts dels nostres veïns i 
veïnes, alguns dels quals ens han 
deixat durant aquests anys tan 
difícils.

Són exemples d’una vila i d’una 
generació que ha superat 
moments durs, que ho va fer 
sempre amb valentia, i que va 
fer de Molins de Rei un referent 
de lluita política, associativa i 
veïnal. La història de Molins 
n’és ben plena: des de la lluita 
antifranquista, a les associacions 
de veïns; des del fet que Molins 
tingués una alcaldessa del PSUC 
en les primeres municipals, fins 
als nous moviments socials i 
associatius.

Vivim moments durs després de 
la pandèmia i de viure avui les 
conseqüències de la guerra, i és 
en moments com aquests quan 
l’exemple d’en Joaquín i de la 
seva generació ens ha d’omplir 
d’orgull i d’esperança.

Les crisis mai fan millors als 
països ni a les ciutats. Les fan 
més desiguals, més injustes i més 
fracturades. És la gent, com ho 
van fer ahir, qui té la capacitat per 
capgirar la història. I és aquesta 
certesa i aquest compromís el 
llegat més gran d’en Joaquín i la 
seva generació.



La plaça canviarà la fesomia d’aquesta 
zona del Centre Vila. Com serà el nou 
espai?

La plaça tindrà un centenar d’arbres 
i també espais de prats florits i 
d’arbustos, tant en zones solejades 
com en ombra, que seran similars als 
que hi ha a Collserola. Per tant, es 
plantarà vegetació mediterrània del 
tipus que hi ha al nostre entorn natural, 
plantes adaptades al clima mediterrani 
i amb requeriments hídrics reduïts. La 
plaça tindrà prats florits que es podran 
trepitjar i camins de sauló. 

Hi haurà zones equipades amb jocs 
infantils, jocs inclusius, zones per al 
jovent, grades per estar, zones amb wifi 
pública. Al voltant de l’edifici de El Molí 
hi haurà un espai de paviment per fer-hi 
activitats culturals i de lleure, i tindrà 
una pèrgola que augmentarà l’espai 
d’ombra.

Quin sistema hi haurà per recollir 
l’aigua de pluja?

La plaça té un sistema de recollida 
d’aigua de pluja que serveix per regar 
determinades zones i l’aigua excedent 
que sobri s’infiltrarà a l’aqüífer. Per tant, 
hi ha un doble benefici, ja que aquesta 
aigua no arribarà al clavegueram, amb 
la qual cosa es reduirà el problema de 
carregar excessivament el clavegueram 
quan hi ha aiguats forts, i, a més, 
l’aigua de la pluja, mitjançant pous 
d’infiltració, anirà a parar a estrats 
permeables, al nivell freàtic. 

Durant uns anys es feien places 
dures. Quina importància es dona ara 
al fet que hi hagi espais verds a les 
poblacions?

A les ciutats mediterrànies hi ha una 
necessitat molt gran d’ombra i d’espais 
permeables i verds, i és per això que 
les places han reduït la seva superfície 
pavimentada. En comptes de ser una 
plaça dura, hi haurà prats florits que 
es podran trepitjar, camins de sauló, 
un centenar d’arbres… Això és una 
forma de reduir l’efecte d’illa de calor. 
Al voltant de l’edifici de El Molí hi haurà 
un espai dur, pavimentat, per fer-hi 
activitats culturals i de lleure, i tindrà 
una pèrgola que augmentarà l’espai 
d’ombra. 

Què suposarà per a Molins de Rei  
tenir aquesta nova zona verda,  
aquesta bosquina urbana?

Tal com està dissenyada, amb 
diferents espais, es dota el municipi 
d’un espai a l’aire lliure que fomenta 
la convivència. També serà un espai 
amb llocs d’ombra, de reducció d’illa 
de calor, i augmentarà la biodiversitat 
per l’augment d’espècies vegetals, ja 
que permet que determinades espècies 
d’ocells i petits mamífers puguin 
beneficiar-se del lloc. A més, la plaça 
està molt vinculada a l’edifici de El Molí 
i serà una extensió de l’espai interior del 
qual podran gaudir els usuaris de  
la Biblioteca i de l’edifici. 

HI HA UNA NECESSITAT  
D’ESPAIS VERDS A LES  
CIUTATS

Pepa Moran és arquitecta 
i paisatgista. Participa en 
la direcció de l’obra de 
la plaça de l’U d’Octubre 
de 2017 i ha estat una de 
les dues redactores del 
projecte urbanístic. 


